
 

 

 
 

 

A mai jelentős nap az európai egység szempontjából.  
 
Az Európai Parlament ma reggel abban a megtiszteltetésben részesült, hogy 
köreiben üdvözölhette az ukrán nép bátorságát, erejét és kitartását 
megtestesítő Zelenszkij elnököt. Üléstermünkben elhangzott szavai egész 
Európát bejárták. Beszédében az egység egyértelmű üzenetét közvetítette, 
valamint emlékeztetett minket arra, hogy az ukrajnai csatákat nem csupán az 
ukrán területek, hanem közös értékeink védelmében is vívják.  
 
Majdnem egy év telt el azóta, hogy Oroszország jogtalan háborút indított a 
szuverén és független Ukrajna ellen. Büszkék lehetünk az ukrán néppel 
tanúsított teljes mértékű szolidaritásunkra. 
 
Az ukrajnai háború azonban még nem ért véget. Nem fásulhatunk bele a 
háborúba – a Kreml éppen ebben bízik. Próbára akarja tenni rendszereinket és 
a türelmünket.  
 
Ukrajnának további támogatásra van szüksége.  
 
Ukrajnának fegyverekre van szüksége. A háború ezen új szakaszába lépve több 
nehézfegyverre lesz szükség. Tankokról, sugárhajtású repülőkről és nagy 
hatótávolságú védelmi rendszerek kiépítéséről van szó, és ezen a téren gyorsan 
kell cselekednünk. Nem dőlhetünk hátra. 
 
A béke eléréséhez így járulhatunk hozzá. Egy méltó, szabad, igazságos béke 
eléréséhez.  
 
Hiszen Ukrajna Európa. Tavaly történelmi lépésre szántuk el magunkat: uniós 
tagjelölti státuszt adtunk Ukrajnának és Moldovának. A tett szimbolikus 
jelentésén túl abbéli szilárd meggyőződésünket fejezi ki, miszerint Ukrajna helye 
az Európa Unión belül van. Készen kell állnunk arra, hogy eszerint is 
cselekedjünk. Ukrajna figyelemre méltó haladást ért el reformjainak 
végrehajtásában. Bízom benne, hogy mihamarabb megkezdhetjük a csatlakozási 
tárgyalásokat, amint Ukrajna teljesít minden ehhez szükséges feltételt. 
 
A tavalyi év ékes bizonyítéka annak, hogy összefogva, közös erővel szembe 
tudunk nézni a minket érő kihívásokkal. Bebizonyítottuk, hogy képesek vagyunk 
rá. 
 



 

 

 
 

Évről évre, az egyes parlamenti ciklusok során újra és újra, mindannyian szembe 
találtuk magunkat a migráció jelentette kihívással, mégsem sikerült 
megállapodnunk egy fenntartható és hosszútávú megoldáson.  
 
Jól tudom, könnyű abba a kísértésbe esnünk, hogy kizárólag a saját érdekeink 
mentén cselekedjünk. Az autokrata vezetők ezt szintén jól tudják. A cinikusok 
másra sem számítanak. Pontosan ezekben a pillanatokban a legfontosabb, hogy 
ellenálljunk e kísértésnek.  
 
Meggyőződésem, hogy bizonyos kihívásokra európai szinten kell megoldást 
találnunk. Még ha összetett, többdimenziós kérdésekről van is szó, eddig is 
megtaláltuk, és a jövőben is megtaláljuk majd a szükséges hosszútávú 
megoldásokat. 
 
Az Európai Bevándorlási és Menekültügyi Paktum már egy konkrét lépés a 
megoldás felé vezető úton:  
 

 Mostanában – nagyon helyesen – sok szó esik külső határaink 
megerősítéséről. Nem szabad azonban elfelejtenünk, hogy az ezzel 
kapcsolatos kihívások kezelését már most megkezdhetjük a menekültügyi 
eljárásokról szóló rendeletre és az előszűrésről szóló rendeletre 
vonatkozó megállapodások elérésével, a schengeni térség integritásának 
megőrzése mellett. 
 

 Már egy ideje napirenden szerepel a migránsok továbbutazásának és a 
tényleges szolidaritásnak a kérdése. E dilemmákra az Eurodac rendszerre, 
valamint a menekültügy és a migráció kezeléséről szóló rendeletre 
vonatkozó megállapodások adhatnak választ.  
 

 Többször felmerült emellett a migráció külső dimenziójának, valamint a 
kiemelt fontosságú harmadik országok kapcsán tett erőfeszítéseink 
kérdése. Ennek megvitatását a menekültügy és a migráció kezeléséről 
szóló rendelet már előirányozza.  Ezzel összefüggésben több figyelmet kell 
fordítanunk a visszatérésre. Túl kevesek számára biztosítjuk a biztonságos 
visszatérést ahhoz képest, hogy hány fő visszatérését kellene és lehetne 
biztosítani. E helyzetet nem könnyű a nyilvánosság számára felvázolni. 
Ennél többet is tehetünk. Biztosíthatjuk, hogy erőforrásainkat azokra 
fordítsuk, akiknek a legnagyobb szüksége van rá.  
 



 

 

 
 

 A migrációs paktum azonban még ennél is többet foglalhat magában. 
Átfogó megközelítése által válsághelyzetek, vis maior helyzetek és egyéb 
váratlan körülmények kezelésére is alkalmazható.  

 
Következésképpen nem veszíthetjük szem elől a célt: a jelenlegi parlamenti 
ciklus lejárta előtt véghez kell vinnünk a menekültügyi és a migrációs kérdés jogi 
keretének reformját.  
 
E kötelezettségvállalást az Európai Parlament és a Tanács öt soros elnöksége 
még tavaly szeptemberben tette az európai polgárok szolgálatában. Minden e 
kereten kívül lefolytatott vita csak a reform elhalasztásához, vagy 
megakadályozásához vezethet. 
 
Nincs vesztegetni való időnk. A két jogalkotónak a következő hónapokban 
mindenképpen meg kell kezdenie a tárgyalásokat, hogy a megoldásban 
egyensúlyra törekedhessünk, és elég időnk legyen egy emberséges és méltányos 
megközelítés kialakítására a védelemre szorulókat illetően, határozott 
megközelítést alkalmazhassunk a tartózkodásra nem jogosultakkal szemben, és 
keményen felléphessünk azokkal szemben, akik a legelesettebbekből próbálnak 
hasznot húzni.  
 
Mint azt tudják, a migráció csak egyike azon számos kihívásnak, amelyekkel 
Európa jelenleg szembesül. A magas infláció és megnövekedett energiaárak, a 
nehézségekkel küzdő iparágak és az egyre nagyobb gondot jelentő 
rezsiköltségek által fémjelzett világunkban a legnagyobb erősségünkre kell 
építenünk.  
 
Idén van az egységes piac fennállásának harmincadik évfordulója. Ezalatt az 
emberek, a vállalkozások és a fogyasztók lehetőségei soha sem látott mértékben 
bővültek. A világ legnagyobb demokratikus piacaként megerősítettük a 
nemzetközi színtéren betöltött szerepünket. Olyan időkben, amikor 
megkérdőjelezik az európai szemléletmódot. Normáink jelenleg is mintául 
szolgálnak a világ országai számára. Hiszen tudják, hogy nyílt társadalmaink és 
gazdaságaink működőképesek.  
 
Európa sokkal többet tud kínálni, mint hisszük. 
 
Erre építhetünk. Gyorsítsuk fel az európai befektetések ütemét, hogy Európát 
ismét tartós növekedési pályára állítsuk, és még versenyképesebbé tegyük. 
Ehhez semmi újat nem kell feltalálnunk – a NextGenerationEU finanszírozási 



 

 

 
 

eszköz továbbra is a rendelkezésünkre áll. A többéves pénzügyi keret 
felülvizsgálata emellett lehetővé fogja tenni számunkra a források olyan 
területek felé való átcsoportosítását, amelyek a keret tárgyalásakor még nem 
tekintettünk prioritásnak.  
 
Egy múltheti beszámoló szerint az energiavállalatok 2022-ben 
rekordmennyiségű nyereséget termeltek. Eljött az ideje, hogy az extraprofitadó 
kérdését ismét elővegyük.  
 
Tudom, hogy erről korábban már született döntés, viszont az a tény, miszerint 
egyetlen energiavállalat esetén megközelítőleg 40 milliárd euró összegű 
extrabevételről beszélhetünk – miközben a polgároknak és a vállalatoknak 
támogatásra van szükségük – számomra világossá teszi, hogy még mindig túl 
sokan válnak a rendszer áldozatává.  
 
A legutóbbi előrejelzések szerint az Európa Unió az elkövetkezendő öt évben 
több megújuló energia felhasználására lesz képes, mint az elmúlt húsz évben. E 
kényszerű átállás nem veszélyt, hanem lehetőséget jelent a számunkra.  
 
Ma reggel az Európai Parlament állást foglalt a földgázrendelet kérdésében, 
amely az „Irány az 55%!” intézkedéscsomag utolsó nagyobb javaslata. Már 
elértük az átálláshoz szükséges szabályozási keret előkészítésének utolsó fázisát, 
amelynek kidolgozását az európai klímarendeletben vállaltuk.  
 
Az Európai Uniónak most az a feladata, hogy globális versenyelőnyhöz jusson a 
demokratikus értékei melletti kiállás, és az éghajlat-politikai menetrendnek a 
testreszabott szabályozási keret szerinti megvalósítása által.  
 
Decemberben elhangzott véleményem ma is érvényes: El kell kerülnünk a 
negatív verseny kialakulását a protekcionizmus tekintetében. Nincs szükség 
arra, hogy elbarikádozzuk magunkat. Az elmúlt évek gazdasági növekedését 
éppen az ellenkezőjének köszönhettük. 
 
Az európai módszer a gyakorlatban is működőképes. 
 
Ez igaz az intézményeinken belüli integritás, függetlenség és elszámoltathatóság 
növelését célzó erőfeszítéseinkre is. Örömmel jelenthetem, hogy e téren tegnap 
elfogadtuk az első intézkedéseket, és meggyőződésem, hogy a jövőben is 
folytatjuk a Parlamentbe és a projektünkbe vetett bizalom erősítését. 
 



 

 

 
 

Végezetül nagyrabecsülésemet szeretném kifejezni Níkosz Anasztasziádisz 
elnöknek, aki tíz év elteltével átadja Ciprus vezetését. Köszönöm az európai 
projekt és a béke iránti elkötelezettségét, és a regionális stabilitás terén végzett 
munkáját. Magasra tette a mércét utódja számára.  
 
Köszönöm. 
 


